
DEPARTAMENTUL DE RELAȚII EXTERNE
al Patriarhiei Moscovei

Mitropolitul Ilarion: În Biserică există un loc pentru
fiecare persoană cu talentele și darurile sale

În data de 24 iulie 2021, Mitropolitul Ilarion de Volokolamsk, președintele Departamentului pentru Relații
Externe Bisericești al Patriarhiei Moscovei, a răspuns la întrebările prezentatoarei de televiziune
Ecaterina Gracheva în cadrul emisiunii „Biserica și lumea” care este difuzată pe postul TV „Rusia-24” în
zilele de sâmbătă și duminică.

 E. Graceva: Bună ziua! Suntem la emisiunea „Biserica și lumea” de pe postul TV „Rusia-24”. Aici vom
dialoga cu președintele Departamentului pentru Relații Externe Bisericești al Patriarhiei Moscovei,
Mitropolitul Ilarion de Volokalamsk. Bună ziua, vlădica!

 Mitropolitul Ilarion: Bună ziua, Ecaterina! Bună ziua, dragi frați și surori!

 E. Graceva: Astăzi avem o emisiune specială: aceasta apare în weekendul când vă sărbătoriți
împlinirea a 55 de ani de viață. În numele canalului nostru TV, vă felicit cu ocazia zilei de naștere. Din
partea mea aș vrea să spun că nu cu mult timp în urmă am avut ocazia să fiu alături de Dumneavoastră
în aceeași călătorie: la Nijni Novgorod și la Diveevo. Desigur, am crezut că această călătorie va fi una
măsurată: mai multă odihnă decât muncă, dar s-a dovedit a fi complet diferită. Trăiți, desigur, într-un
ritm foarte alert. Nu doar că postiți, slujiți Litrghia, îi spovediți pe oameni – adică faceți acele lucruri pe
care le face orice preot –, ci și combinați toate acestea cu cu funcția de ministru de externe al Bisericii.
Care este secretul gestionării timpului Dumneavoastră?

 Mitropolitul Ilarion: În primul rând, sunt călugăr și nu sunt împovărat cu o familie, nu am soție și copii.
Îmi dedic tot timpul slujirii Bisericii. În al doilea rând, combinarea diferitelor slujiri este o oportunitate
foarte bună pentru un călugăr de a a-și muta concentrația de la un lucru la altul. Povățuitorii cu
experiență în viața duhovnicească spun că cel mai dăunător lucru pentru un călugăr este timpul liber,
motiv pentru care în Sfântul Munte în ziua unui călugăr este gestionat fiecare minut. Călugării petrec
multe ore la slujbe, în ascultări, iar puținul timp liber pe care îl au este, de asemenea, gestionat.



 În viața mea este gestionată nu doar fiecare oră, ci și fiecare minut, și acest timp este gestionat pentru
multe luni înainte. Acest lucru mă ajută foarte mult să-mi organizez timpul. Odinioară, pe când studiam
la Oxford, am avut un profesor minunat – Mitropolitul Kallistos, care avea mulți studenți, iar fiecare
student avea alocată o oră. A fost întotdeauna vorba de o conversație unu la unu dedicată lucrării de
disertație pe care o scria studentul. Însă Înaltpreasfințitul știa cum să organizeze conversația în așa fel
încât toate lucrurile să fie spuse într-o oră și, la momentul potrivit, cu două minute înainte de sfârșit,
putea să încheie această conversație, să se ridice, să-și ia rămas bun de la tine și să-l primească pe
următorul student. La acea vreme, acest lucru mi s-a părut a fi ceva incredibil: mă gândeam, cum este
posibil să fii atât de punctual, ca un ceas?

 Dar când am devenit președinte al DREB, ba aș spune chiar mult mai devreme, când am devenit
episcop eparhial, mi-am dat seama că, dacă nu-ți planifici timpul, dacă nu ții evidența timpului, este
imposibil să reușești să faci tot ce ar trebui să facă un om. Prin urmare, încerc să fac această planificare
în așa fel încât să nu pierd timpul în zadar. Dacă apare vreo pauză, am întotdeauna cu ce să mă ocup.

 E. Graceva: Nu-mi amintesc cui îi aparține această expresie, dar cineva a spus că invidia este cauza
principală a tuturor păcatelor de moarte. Anume cu invidia începe totul. Sunt multe persoane care vă
invidiază? Dacă vă invidiază, de ce o fac?

 Mitropolitul Ilarion: Probabil că sunt astfel de persoane. Uneori acestea chiar se manifestă. Dar, sincer
să fiu, nu prea mă interesează aceste lucruri. Cred că în Biserică există un loc pentru toată lumea și
fiecare persoană are posibilitatea să-și descopere pe deplin abilitățile, talentele și darurile. Nu avem
niciun motiv să ne invidiem unii pe alții.

 Sfântul Cuvios Simeon Noul Teolog a spus că în Împărăția cerului ce va să vină vor fi diferite trepte de
fericire, așa cum a spus Hristos Însuși: „în casa Tatălui Meu multe locașuri sunt” (Ioan 14, 2). Dar
fiecare om, aflându-se în treapta sa de fericire, nu va simți diferența dintre sine și o altă persoană, adică
pentru fiecare om treapta sa de fericire va fi, ca să spunem așa, cea mai înaltă. Mi-aș dori foarte mult ca
în Biserica noastră să fie același lucru: ca fiecare om în Biserică să simtă că desfășoară acea slujire pe
care i-a încredințat-o Dumnezeu, să nu pretindă ceva mai mult, ci să-și folosească puterile pentru a
îndeplini cu maximă vrednicie acea slujire care i s-a încredințată.

 E. Graceva: Vă mulțumim mult, Înaltpreasfințite. Încă o dată felicitările mele.

 Mitropolitul Ilarion: Vă mulțumesc, Ecaterina.

 În cea de a doua parte a emisiunii, Mitropolitul Ilarion a răspuns la întrebările telespectatorilor care au
venit pe site-ul web al emisiunii „Biserica și lumea”.
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